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ABSTRACT 

In study entitled Forms of organisation of the teachers in the Greek 

Catholic Vicarship of Maramureş, presents two sub-themes: Teachers’ conferences 

and The reunion of the Greek Catholic Teachers in Maramureş.  

The teachers’ conferences, organised in each archpriestship in the seventh 

and eighth decades of the 19
th
  century, provided good opportunities for analysing 

the situation of the Romanian primary education. Subsequently the necessary steps 

for elimination of the obstacles impeding on the appropriate progress of the 

educational process and modernisation of teaching and learning were proposed. An 

important role was held by the Reunion of the Greek Catholic teachers from 

Maramureş, established in Sighet in the year 1883. After 1886 the general teachers’ 

reunions were held in the vicarship’s confessional schools. Overall the activities 

taking place under the patronage of the teachers’ reunions were complex, 

promoting both creativity (through the dissertations made each year by the 

teachers) and the folk art, the art of choir singing, the creation of school libraries, 

etc. By promoting fruit growing, the Reunion represented a bridge between the 

school and the economic life of the rural communities. 

 

Keywords: Maramureş, vicarship, confessional school, teacher, teachers’ 

conferences, teachers’ reunions. 

 

 

Conferinţele învăţătoreşti din vicariatul Maramureşului 

În procesul de perfecţionare continuă a învăţătorilor greco-catolici din 

dieceza Gherlei, în cea de-a doua jumătate a secolului al XIX-lea, un loc important 

l-au ocupat conferinţele învăţătoreşti, organizate de către autorităţile ecleziastice în 

conformitate cu prevederile legislative ale statului. Acestea reprezentau un bun 

prilej de constatare şi analiză a stării în care se afla învăţământul primar românesc, 
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ulterior fiind propuse măsurile necesare ameliorării şi modernizării demersului 

didactic
1
.  

Încercările autorităţilor politice de a căuta soluţii optime de îmbunătăţire a 

procesului educaţional, aducătoare de beneficii în favoarea instrucţiei şcolare a 

tinerelor generaţii, a găsit ecou în presa pedagogică a vremii încă de la bun început. 

Astfel, în martie 1862, subiectul a fost prezentat cu generozitate în articolul 

Conferinţele învăţătoreşti, publicat în două părţi, în numerele 9 şi 10 ale 

periodicului Amicul Şcoalei, în care au fost menţionate următoarele: „Un mijloc 

însemnat pentru cultivarea învăţătorilor, prosperarea şi înaintarea sigură a şcolilor 

poporale sunt aşa-numitele conferinţe de învăţători. Acestea sunt adunări sau 

asociaţiuni de învăţători, care la anumite timpuri se adună la un loc, sub 

conducerea unui individ prevăzut cu calităţi, atât practice cât şi teoretice, necesare 

în sfera instrucţiunii (...). Scopul conferinţelor este ca şcoala să se apropie tot mai 

tare de superiorii să prin urmare şi de Biserică”
2
. 

Primele forme de organizare a învăţătorilor greco-catolici din vicariatul 

Maramureşului au prins contur la începutul anului 1864, sub forma unor conferinţe 

învăţătoreşti, desfăşurate în baza dispoziţiei emise de Consiliul Locumtenenţial, la 

27 noiembrie 1863. Potrivit prevederilor oficiale, necesitatea introducerii 

conferinţelor învăţătoreşti a apărut datorită tendinţei de uniformizarea a şcolilor 

populare cu cele elementare, menirea acestora constând în „desfăşurarea unor 

principii pedagogice”
3
. De fapt, Consiliul Locumtenenţial intenţionase să pună în 

practică desfăşurarea acestor conferinţe încă din primăvara anului 1863, fapt pentru 

care fusese elaborat şi un regulament al desfăşurării conferinţelor învăţătoreşti ale 

docenţilor de la şcolile elementare. Timpul planificat pentru desfăşurarea 

conferinţelor a fost fixat la sfârşitul lunii august şi începutul lunii septembrie.  

Primul care s-a grăbit să pună în aplicare prevederile dispoziţiei din 

noiembrie 1863 a fost protopopul greco-catolic al Ieudului, Laurenţiu Mihalyi, care 

a convocat la conferinţa preoţească din 20 februarie 1864 şi pe dascăli, dar din 

rândul acestora nu s-a prezentat niciunul. În aceste condiţii, protopopul le-a cerut 

dascălilor să trimită prin intermediul directorilor de şcoală un referat, în 

conformitate cu prevederile şi regulamentul de desfăşurare a conferinţelor 

învăţătoreşti elaborat în 1863
4
. În referat, fiecare dascăl trebuia să prezintă o părere 

personală despre modul în care şcoala poate să-şi îndeplinească menirea culturală şi 

                                                           
1 

Ciprian Rigman, Conferinţe învăţătoreşti în dieceza greco-catolică de Gherla la mijlocul 

secolului al XIX-lea (1856-1868), în „Acta Musei Sabesiensis. Terra Sebus”, 6, Sebeş, 2014, 

p. 399. 
2
 Amicul Şcoalei, anul III, nr. 9, 3 martie 1862, Sibiu, p. 67. 

3
 Serviciul Judeţean Maramureş al Arhivelor Naţionale (în continuare, SJMMAN), Fond 

Protopopiatul greco-catolic Ieud, dos. 3/1859, f. 44v. 
4 
Ibidem, dos. 9/1864-1865, f. 27. 
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educativă. Capelanul Ieudului, Vasiliu Dan, care îndeplinea în paralel şi calitatea de 

dascăl, prin intermediul referatului trimis protopopului Ieudului a definit rolul 

important pe care educaţia îl ocupă în viaţa fiecărui om. Acesta opinează că 

educaţia în spirit religios nu poate fi lipsită de caracterul naţional, acestea fiind cele 

două părţi componente ale educaţiei fiecărei persoane. Pentru îmbunătăţirea 

nivelului de educaţie, capelanul propune ca şcoala de la Ieud să fie ridicată la rangul 

de „şcoală capitală”, urmând să deservească cele 26 de comune aflate în 

protopopiatele Ieud, Iza şi Vişeu, în condiţiile în care şcolile normale din Sighet 

sunt la mare depărtare. Dacă propunerea sa va găsi câştig de cauză, edificiul şcolar 

din Ieud, neîncăpător pentru cei 269 de copii obligaţi să umble la şcoală şi care nu 

corepunde prevederilor legale, se poate transforma în şcoală de fete
5
. 

La 8 ianuarie 1864, Vasiliu Mihalca, protopopul Vişeului, a convocat o 

conferinţă la care fuseseră invitaţi să participe toţi învăţătorii din protopopiat. La 

conferinţă nu s-a prezentat niciun învăţător, dar aceştia până la sfârşitul lunii 

ianuarie îşi vor trimite referatele învăţătorului Grigore Iuga din Vişeul de Sus, care 

urma ca până la 18 martie să-şi formuleze observaţiile. La 20 martie 1864 s-a 

desfăşurat prima conferinţă a învăţătorilor din protopopiatul Vişeului. Protocolul 

conferinţei şi opiniile participanţilor au fost trimise vicarului Mihail Pavel
6
. Cea de-

a doua conferinţă a învăţătorilor din protopopiatul Vişeului a avut loc la 6 august 

1864, referatele învăţătorilor care au avut ca temă „Pomicultura” fiind trimise 

protopopului cu câteva zile înainte de data stabilită a conferinţei
7
. 

La 27 august 1865, în parohia Săpânţa, sub preşedinţia protopopului 

Alexandru Lazăr, a avut loc conferinţa învăţătorească a districtului Sighet. În cadrul 

conferinţei au fost abordate numeroase subiecte, dintre care amintim: cum pot fi 

convinşi părinţii, cu mijloace morale, să-şi trimită copiii la şcoala elementară şi „de 

repetiţie”, foloasele aduse de practicarea pomăritului, rolul dascălului şi a şcolii 

poporale în educarea tinerimii, metodele de predare şi cultivarea sentimentului 

creştin în rândul elevilor
8
. Pentru fiecare chestiune adusă în discuţie au fost 

formulate propuneri în scopul îmbunătăţirii procesului educaţional. Astfel, referitor 

la rolul dascălului şi a şcolii în educarea tinerimii, s-a arătat faptul că învăţământul 

trebuie să urmărească două scopuri principale: cel practic (economic) şi cel formal. 

Pentru îndeplinirea scopului practic, dascălul trebuie să transmită elevilor cunoştinţe 

folositoare în viaţa cotidiană din sfera religiei, a limbii materne (scris, citit), 

aritmeticii şi, mai ales, a economiei rurale. Scopul formal al învăţământului cerea 

dascălilor să cultive „puterile spirituale” ale pruncilor, acestea fiind spiritul de 

                                                           
5
 Ibidem, dos. 13/1864, f. 39. 

6
 Idem, Fond Protopopiatul greco-catolic Vişeu, registre contemporane de evidenţă, dos. 

8/1863, ff. 2, 5r, 6r, 7r. 
7 
Ibidem, ff. 13, 16r. 

8
 C. Rigman, op. cit., p. 408. 
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observaţie, memoria şi imaginaţia. În ceea ce priveşte metodele de predare, părerea 

dascălilor prezenţi a fost unanimă, opinându-se necesitatea modernizării lor, 

prelegerea didactică trebuind să fie corespunzătoare nivelului intelectual şi de vârstă 

al elevilor. În atingerea obiectivelor educaţionale, se cerea ca învăţătorii să 

pornească „de la uşor la greu, de la concret la abstract”, avându-se în vedere faptul 

că în momentul intrării în sistemul de învăţământ pruncii români „nu văd, nu aud, 

nu cugetă, nu vorbesc aşa cum ar trebui”
9
.  

Importanţa acestor conferinţe învăţătoreşti a fost înţeleasă şi de către 

Vasiliu Mihalca, protopretorele cercului Vişeu, care le propunea preoţilor şi 

dascălilor să se adune într-o conferinţă comună la 25 septembrie 1866. În cadrul 

acestei întâlniri, Vasiliu Mihalca a cerut celor prezenţi să-şi înfiinţeze o reuniune, 

prin intermediul căreia vor avea posibilitatea să-şi exprime mult mai eficient 

punctele de vedere în privinţa salarizării şi a frecvenţei şcolare
10

. 

În protopopiatul Cosăului, desfăşurarea conferinţelor învăţătoreşti a rămas 

doar în fază de proiect. În conferinţa preoţească desfăşurată în primăvara anului 

1867, preoţii din protopopiat recunoscând importanţa conferinţelor învăţătoreşti, 

propun ca acestea să se desfăşoare simultan cu conferinţele preoţeşti. În cadrul 

acestora, unul dintre preoţi urma să ţină o prelegere cu caracter pedagogic. Această 

propunere nu a fost pusă în practică, în toamna anului 1867 şi în anul următor 

neorganizându-se conferinţe în acest protopopiat. 

Ioan Pop, protopopul Marei, va organiza conferinţa învăţătorilor din 

protopopiat la 9 decembrie 1869 în localul şcolii greco-catolice din comuna Vad 

(azi, Vadul Izei). Alături de protopopul Ioan Pop, care a îndeplinit calitatea de 

preşedinte al conferinţei, au mai fost prezenţi următorii învăţători: Nicolae Băbuţiu 

(notarul conferinţei), Teodor Mihnea, Ioan Morariu, Dumitru Costin, Ioan Pascu, 

Andrei Faur, Ştefan Bumbu, Mihail Hotea şi Mihail Oancea
11

. În cadrul conferinţei 

au fost puse în discuţie un număr de şase teme pedagogice, fiecare temă fiind 

analizată în parte de către învăţătorii prezenţi. La finalul conferinţei, protopopul a 

sfătuit pe învăţători să-şi procure şi să citească cărţi şi ziare româneşti, recomandând 

Magazinul Pedagogic ca fiind cea mai bună publicaţie adresată învăţătorilor. La 

propunerea protopopului, s-a trecut la alegerea a doi învăţători, care urmau să se 

îngrijească de organizarea conferinţei învăţătoreşti („sinodul tractual”) de anul 

următor, care se va desfăşura la Giuleşti. Cei desemnaţi au fost învăţătorul Nicolae 

Băbuţiu din Vad şi Teodor Mihnea din Valea Porcului, ultimul fiind şi cel care a 

                                                           
9
 Ibidem.  

10
 SJMMAN, Fond Protopopiatul greco-catolic Vişeu, registre contemporane de evidenţă, 

dos. 11/1866, f. 24v. 
11

 Federaţiunea, III, nr. 31 (363), 1/13 aprilie 1870, Pesta, p. 122. 
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făcut cunoscut rezumatul procesului verbal al conferinţei din decembrie 1869 în 

periodicul Federaţiunea
12

. 

Ceea ce Consiliul Locumtenenţial a elaborat în 1863, a fost stipulat ulterior 

în articolul 147 din Legea şcolară XXXXVIII, din 1868. Mai exact, este vorba 

despre obligativitatea învăţătorilor de a forma asociaţii de învăţători (reuniuni 

învăţătoreşti)
13

, care urmau să se desfăşoare sub forma unei conferinţe generale a 

învăţătorilor la nivel de comitat. Scopul principal al acestor asociaţii învăţătoreşti 

era acela de a aduce un plus valoare învăţământului din fiecare regiune aflată în 

componenţa Imperiului austro-ungar. 

În anul 1872, Consistoriul diecezan a hotărât să renunţe la cursurile de 

perfecţionare ce se desfăşurau pe durata a şase săptămâni, optând în favoarea 

organizării de conferinţe învăţătoreşti, considerate a fi metode mult mai eficace şi 

necostisitoare în privinţa perfecţionării didactice după finalizarea studiilor 

preparandiale. Această perspectivă a fost posibilă şi datorită noii legi a 

învăţământului care preciza că fiecare dascăl are la dispoziţie unul sau doi ani de 

practică înaintea susţinerii examenului de „calificaţiune”. Prin circulara din 21 mai 

1872, forul ecleziastic de la Gherla a dispus ca protopopiatele învecinate să se 

reunească anual într-o parohie din protopopiatele asociate, preşedintele conferinţei 

urmând a fi protopopul tractului care găzduieşte conferinţa. Se recomanda 

întocmirea de statute pentru aceste reuniuni locale şi redactarea procesului verbal de 

către un notar (secretar) al adunării, hotărârile luate în cadrul conferinţei urmând a fi 

valabile după aprobarea dată de către Consistoriul diecezan. Conferinţele se vor 

organiza la sfârşitul lunii august şi începutul lunii septembrie, vor dura şase 

săptămâni, costurile de şedere urmând a fi suportate de fiecare dascăl. A fost 

recomandată şi modalitatea de asociere a protopopiatelor din vicariatul 

Maramureşului. În acest sens, învăţătorii din protopopiatele Iza, Ieud şi Vişeu vor 

trebui să organizeze o conferinţă, iar cei din protopopiatele Mara, Cosău şi Sighet, 

cea de-a doua conferinţă. Gazde pentru prima ediţie a conferinţelor învăţătoreşti 

trebuiau să fie protopopiatele Iza şi Mara
14

. 

Revenind asupra acestei problematici, noul episcop al Gherlei, Mihail 

Pavel, prin circulara din 29 aprilie 1872, a cerut ca aceste conferinţe să se 

desfăşoare întocmai cu cele prescrise de Consistoriul diecezan, menţionând totodată 

faptul că Ministerul de Culte şi Instrucţiune Publică nu a renunţat la cursurile de 

şase săptămâni pentru dascălii care nu au pregătirea corespunzătoare, participanţilor 

                                                           
12 

Ibidem. 
13

 Paul Brusanowski, Învăţământul confesional ortodox român din Transilvania între anii 

1848-1918. Între exigenţele statului centralist şi principiile autonomiei bisericeşti, vol. I, 

Cluj-Napoca, Editura Presa Univesitară Clujeană, 2010, p. 221. 
14 

SJANMM, Fond Oficiul parohial greco-catolic Sat-Şugatag, dos. 26/1872-1878, f. 14. 
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acordându-li-se o diurnă modestă de 60 creiţari pe zi
15

. Dascălii din vicariatul 

Maramureşului nu se vor mai deplasa la Gherla, deoarece pentru aceştia cursurile se 

vor desfăşura la Sighet, începând cu 1 august 1872.  

Conferinţa învăţătorilor din protopopiatele Sighet, Mara şi Cosău a avut loc 

la Sighet, la 20 august 1872. Preşedinte a fost Ioan Pop, noul vicar al 

Maramureşului şi protopop al districtului Mara. La conferinţă, în calitate de invitaţi, 

au participat Ioan Buşiţia, profesorul de limba română de la Preparandia de stat din 

Sighet, şi Ioan Pop, catehet şi profesor de limba română la gimnaziul romano-

catolic din Sighet. Au luat parte următorii învăţători: din protopopiatul Sighetului – 

Constantin Pop din Săpânţa, Alexandru Botoş din Apşa de Jos, Ioan Gibanu din 

Apşa de Mijloc, Teodor Moiş din Biserica Albă, Mihail Oancea din Sarasău; din 

protopopiatul Marei – Dumitrean Avram din Vad, Vasile Bocşa din Berbeşti, Mihail 

Hotea din Giuleşti, Andrei Faur din Hărniceşti, Ştefan Bumbu din Deseşti, George 

Păcurariu din Crăceşti, Nicolae Băbuţiu din Breb; din protopopiatul Cosăului – 

Nicolae Fabian din Bârsana, Vasiliu Herţeg din Văleni, Petru Cupcea din Călineşti, 

Ioan Nemeş din Fereşti şi Corneşti, Ştefan Borodi din Sârbi şi George Pop din 

Budeşti
16

. Au absentat următorii învăţători: Ioan Ivanciuc din Rona de Jos, Teodor 

Mihnea din Valea Porcului – din protopopiatul Sighetului; Augustin Pop din Sat-

Şugatag – din protopopiatul Marei; Vasile Brânduşean din Sat-Şugatag şi Grigore 

Vlad din Hoteni – din protopopiatul Cosăului
17

. 

În cuvântul de deschidere, vicarul Ioan Pop a precizat motivaţia constituirii 

acestor reuniuni învăţătoreşti, folositoare la „prosperarea spirituală şi materială a 

şcolilor, a învăţământului şi a respectivilor docenţi”. La solicitarea vicarului, 

docenţii prezenţi au luat hotărârea înfiinţării unei reuniuni a întregului „corp 

învăţătoresc” din Maramureş, propunerea urmând a fi înaintată celeilalte „grupe” de 

docenţi din protopopiatele Iza, Ieud şi Vişeu. Pentru realizarea acestui obiectiv a 

mai fost pusă în discuţie oportunitatea convocării unei conferinţe comune a tuturor 

docenţilor din Maramureş. Pentru statutele viitoarei reuniuni a învăţătorilor din 

Maramureş, Ioan Pop a recomandat ca să fie folosite drept model statutele 

Reuniunii învăţătorilor greco-catolici români din Sălaj. În cele două şedinţe ale 

conferinţei au fost discutate un număr de 15 teme, printre care s-a aflat şi 

nemulţumirea dascălilor pentru faptul că-şi primesc salariile cu întârziere. În acest 

sens, s-a lansat propunerea ca, pe viitor „soluţiunea învăţătorească pe tot teritoriul 

Maramureşului să se culeagă cu contribuţiunea ţării”, urmând ca fiecare ”docinte” 

să o primească regulat, în rate „anticipative”
18

. La finalul conferinţei au fost stabilite 

                                                           
15

 Idem, Fond Protopopiatul greco-catolic Cosău, dos. 42/1873, f. 10. 
16

 Serviciul Judeţean Cluj al Arhivelor Naţionale, Fond Episcopia Greco-Catolică Cluj-

Gherla, dos. 2360/1872, f. 12r. 
17 

Ibidem, f. 17v. 
18

 Ibidem, f. 14r. 

https://biblioteca-digitala.ro



377 

 

temele de discuţie pentru următoarea conferinţă: „Care ar fi mijloacele cele mai 

eficace şi mai corespunzătoare de a îndemna pe poporul nostru a-şi da pruncii la 

şcoală regulat”, „După ce pedepsele corporale sunt şterse ce pedepse să folosească 

docentele în şcoală pentru îndreptarea şcolarilor răi şi cerbicioşi” şi „Necesitatea 

educaţiunei şi emolumentele acesteia cu privire la spirit, inimă şi corp”
19

. De 

asemenea, au fost redactate „Statutele Reuniunii învăţătorilor români din 

Marmaţia”
20

 şi un „plan de învăţământ” pentru şcolile elementare greco-catolice 

din districtele şcolare Sighet, Cosău şi Mara
21

, cele două documente, împreună cu 

protocolul conferinţei învăţătoreşti din 20 august 1872, fiind înaintate spre aprobare 

Consistoriului. 

Dacă vicarul Ioan Pop s-a preocupat de organizarea conferinţei învăţătoreşti 

pentru protopopiatele Sighet, Mara şi Cosău, nu putem spune acelaşi lucru despre 

omologul său, Vasiliu Caracioni, protopopul Izei, care trebuia să organizeze 

conferinţa pentru protopopiatele Iza, Ieud şi Vişeu. Într-o scrisoare trimisă 

protopopului Vişeului, Vasiliu Caracioni a menţionat faptul că a fost împiedicat de 

unele „împrejurări grele”, dar că a stabilit o nouă dată pentru conferinţă, 20 

septembrie 1872, pentru ca toţi docenţii să poată lua parte, inclusiv cei plecaţi la 

cursul de şase săptămâni
22

. Termenul însă n-a fost respectat, conferinţa 

desfăşurându-se la 29 octombrie, în parohia Strâmtura, în care păstorea protopopul 

Caracioni. În anul 1873, conferinţa urma să se desfăşoare în protopopiatul 

Vişeului
23

. 

După aproape trei ani de la încercarea vicarului Ioan Pop de a înfiinţa o 

reuniune a învăţătorilor, la 12 februarie 1875 acesta îi va invita pe toţi protopopii şi 

învăţătorii să se prezinte, la 15 martie, în sala de şedinţe din sediul administraţiei 

comitatense
24

. În cadrul acestei adunări, care s-a desfăşurat la data stabilită, s-a luat 

decizia înfiinţării unei reuniuni a învăţătorilor din vicariatul Maramureşului.  

Singura conferinţă învăţătorească despre care avem informaţii că s-a 

desfăşurat în anul 1876, a avut loc în parohia Glod, la 6 aprilie, sub conducerea lui 

Vasiliu Gyenge, protopopul districtului Iza. La conferinţă au participat următorii 

dascăli: Ioan Petrovan din Rozavlea, George Bota din Şieu, Nicolae Marchiş din 

Slătioara, Vasile Petreuş din Botiza şi Dumitru Costin din Glod. În cadrul acestei 

conferinţe, protopopul a propus ca dascălii să-şi înfiinţeze propria bibliotecă 

tractuală, fapt pentru care s-a hotărât ca la următoarea conferinţă fiecare dascăl să 

doneze câte un volum. La final s-a luat decizia ca următoarea conferinţă să aibă loc 

                                                           
19 

Ibidem, f. 17r. 
20

 Ibidem, ff. 3-7. 
21

 Ibidem, ff. 8-10. 
22

 SJMMAN, Fond Protopopiatul greco-catolic Iza, dos. 44/1869-1870, f. 17. 
23

 Ibidem, f. 22. 
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 Idem, Fond Protopopiatul greco-catolic Ieud, dos. 11/1864, f. 17. 
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la şcoala confesională din Botiza, stabilindu-se şi două teme pedagogice ce urmează 

a fi puse în dezbatere de către dascălul de acolo, Vasile Petreuş: „Care sunt 

mijloacele pozitive şi negative de a creşte tinerimea în moralitate şi religiozitate?” 

şi „Prin ce mijloace ar câştiga docintele iubirea şcolarilor săi ca aceştia mai cu dor 

să cerce şcoala?”
25

. 

În şedinţa consistorială din 1 februarie 1877, desfăşurată la Vad, Ioan Pop a 

revenit cu propunerea organizării de conferinţe învăţătoreşti, gazde urmând să fie 

iarăşi protopopiatele Izei şi Marei pentru fiecare grup format din trei protopopiate
26

. 

Pe baza acestei decizii a Consistoriului subaltern al Maramureşului, Vasiliu 

Gyenge, a convocat conferinţa dascălilor din protopopiatul Izei, care a avut loc la 29 

martie, la Slătioara.  

În anul 1878, au fost organizate conferinţe docenţiale la nivel de 

protopopiat în tot vicariatul, vicarul Ioan Pop trimiţând o informare referitoare la 

acest aspect Consistoriului, în mai 1878. Conferinţa învăţătorilor din protopopiatele 

Vişeu, Iza şi Ieud s-a desfăşurat la 27 mai 1878, la şcoala din Vişeul de Sus. În 

cadrul conferinţei au fost analizate şi dezbătute aspecte referitoare la eliminarea 

analfabetismului în rândul tinerilor, măsurile ce trebuiesc puse în practică pentru 

creşterea frecvenţei şcolare şi modalităţile cele mai eficiente pentru procurarea 

cărţilor şi a rechizitelor şcolare. În procesul verbal al conferinţei, redactat şi în limba 

maghiară pentru a fi trimis Ministerului de Culte şi Instrucţiune Publică pentru 

aprobare, a fost menţionată dorinţa celor prezenţi de a se înfiinţa o reuniune comună 

a învăţătorilor din vicariat
27

.  

Pentru anul 1879 nu avem la dispoziţie informaţii referitoare la organizarea 

conferinţelor învăţătoreşti în Maramureş, cu toate că în martie Ministerul de Culte şi 

Instrucţiune Publică a dispus ca toate reuniunile învăţătoreşti să delege reprezentanţi 

la adunarea generală regnicolară a învăţătorilor din Ungaria, ce urma să aibă loc în 

luna august, la Budapesta. Noul vicar al Maramureşului, Mihail Kökényesdy, 

desemnat în decembrie 1878 după decesul vicarului Ioan Pop, pe baza dispoziţiei 

amintite a convocat o adunare generală a dascălilor, la 29 iulie, în sala de şedinţe a 

comitatului din Sighet. În calitate de delegat pentru adunarea de la Budapesta a fost 

ales Ioan Munteanu, dascălul din Slatina. 

 

Reuniunea învăţătorilor greco-catolici din Maramureş 

Asociaţiile de învăţători („reuniunile”) au fost singurele forme de 

organizare în care personalul didactic şi-a putut exprima neîngrădit libertatea de 

opinie şi creativitatea. În general, aceste asociaţii au avut trei obiective de bază: 

răspândirea noutăţilor pedagogice în rândul dascălilor, exprimarea creativităţii din 
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 Idem, Fond Protopopiatul greco-catolic Iza, dos. 59/1877, ff. 1-4. 
26

 Idem, Fond Protopopiatul greco-catolic Cosău, dos. 42/1873, ff. 71-72. 
27 

Idem, Fond Protopopiatul greco-catolic Vişeu, dos. 16/1874-1875, f. 3v. 
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punct de vedere cultural şi exprimarea liberă a părerilor vizavi de problemele şi 

obstacolele existente în sfera învăţământului.  

Inspirându-se din modele central-europene, în special după cele germane, 

asociaţii învăţătoreşti au fost înfiinţate şi în Episcopia greco-catolică de Gherla. La 

începutul deceniului nouă al secolului al XIX-lea au fost înfiinţate primele reuniuni 

învăţătoreşti în vicariatele Rodnei şi Silvaniei. Reuniunea învăţătorilor din vicariatul 

Rodnei, la finele anului 1881, a solicitat o adunare a tuturor reuniunilor învăţătoreşti 

în scopul elaborării unui plan de învăţământ uniformizat. În septembrie 1882, în 

acelaşi scop, Alimpiu Barbulovici, vicarul Silvaniei şi preşedintele Reuniunii 

învăţătorilor din vicariatul Silvaniei a cerut Consistoriului şcolar să dispună 

constituirea de reuniuni învăţătoreşti în acele regiuni ale diecezei în care nu erau 

încă constituite. La 27 septembrie 1882, Consistoriul şcolar s-a adresat vicarului 

Mihail Kökényesdy al Maramureşului cerându-i să convoace pe toţi dascălii din 

vicariat în vederea organizării într-o reuniune. De asemenea, se cerea elaborarea 

unui statut, redactat în limbile română şi maghiară, pentru a-l înainta Ministerului 

de Culte şi Instrucţiune Publică spre aprobare
28

.  

Prin intermediul unei circulare, în decembrie 1882, vicarul maramureşean a 

transmis protopopilor şi preoţilor conţinutul deciziei Consistoriului de la Gherla, 

convocând în acest sens întrunirea învăţătorilor pentru ziua de 8 ianuarie 1883, în 

sala de şedinţe a comitatului din Sighet
29

. În cadrul adunării ce a avut loc a fost 

elaborat statutul Reuniunii învăţătorilor, acesta fiind trimis Consistoriului şcolar la 

începutul lunii februarie. Conform unei practici interne, Consistoriul şcolar a trimis 

statutul spre examinare corpului profesoral de la Preparandia din Gherla, pentru ca 

în luna mai, statutul cu adnotări şi observaţii, împreună cu statutele Reuniunii 

învăţătorilor din Baia Mare, anexat ca model, să fie retrimis vicarului Mihail 

Kökényesdy pentru refacere. 

În iunie 1883, statul Reuniunii a fost trimis la Budapesta pentru aprobarea 

Ministerului de Culte şi Instrucţiune Publică. În aceeaşi lună, învăţătorii 

maramureşeni au fost convocaţi în data de 20, în sala comitatului din Sighet, pentru 

                                                           
28

 În Episcopia greco-catolică de Gherla au funcţionat cinci reuniuni învăţătoreşti: 

Reuniunea învăţătorilor români sălăjeni, Reuniunea „Mariana” din vicariatul Rodnei, 

Reuniunea învăţătorilor din jurul Gherlei, Reuniunea învăţătorilor greco-catolici din Satu 

Mare şi Ugocea şi Reuniunea învăţătorilor greco-catolici din Maramureş. Activitatea 

acestora a fost prezentată în cadrul unor lucrări şi studii de specialitate, din care amintim: 

Vasile Căpâlneanu, Petre Puşcaşu, Reuniunea învăţătorilor români din Maramureş (1883-

1913), în „Marmatia”, III, Baia Mare, 1977; Daniel Sularea, Şcoală şi societate. 

Învăţământul elementar confesional în Episcopia greco-catolică de Gherla (1867-1918), 

Cluj-Napoca, Editura Presa Universitară Clujeană, 2008; Iulia Maria Pop (Tănescu), 

Reuniunile de învăţători greco-catolici din Transilvania şi Banat, teză de doctorat, Cluj-

Napoca, 2013. 
29

 SJMMAN, Fond Protopopiatul greco-catolic Iza, dos. 70/1881, f. 7. 
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a-şi alege reprezentantul la adunarea regnicolară a dascălilor organizată în 

Budapesta, la 20 august 1883
30

. Pentru vicariatul Maramureşului a fost desemnat 

George Bud, învăţătorul din Dragomireşti.  

Ministerul de resort a aprobat statutul Reuniunii la 13 iulie 1883. În vederea 

constituirii oficiale a Reuniunii învăţătorilor din Maramureş, a fost anunţată data de 

16 noiembrie 1883, şedinţa urmând să se desfăşoare în „sala comitatului” din 

Sighet
31

. Primele decizii luate în cadrul acestei întruniri au fost de natură 

organizatorică, fiind aleşi „oficialii Reuniunii”. Primul comitet de organizare al 

Reuniunii a avut următoarea componenţă: vicarul Mihail Kökényesdy, în calitate de 

preşedinte, protopopul Tit Bud, în calitate de vicepreşedinte, învăţătorul Petru 

Cupcea din Călineşti, în calitate de notar (secretar) prim, învăţătorul Augustin Pop 

din Sat-Şugatag, în calitate de notar secundar, învăţătorul Ioan Ghibanu din Apşa de 

Mijloc, în calitate de casier, învăţătorul Dionisiu Vereş din Apşa de Jos, în calitate 

de controlor, şi învăţătorul Ioan Munteanu din Slatina, în calitate de bibliotecar
32

. 

Au mai fost aleşi 12 învăţători ca membri ordinari şi supleanţi, câte trei din fiecare 

protopopiat. Potrivit statutului, fiecare dascăl avea obligaţia să fie membru al 

Reuniunii. Tot în statut, se prevedea că membri fondatori sunt acei dascăli care 

achită câte 10 florini, iar membri ordinari cei care plătesc anual câte 3 florini
33

. În 

anul 1884, Reuniunea dascălilor greco-catolici maramureşeni a fost pusă sub 

controlul Consistoriului şcolar de la Gherla. În prealabil, temele propuse pentru 

discuţie erau prezentate forului armenopolitan, iar după aprobare erau dezbătute în 

cadrul adunărilor generale anuale. De asemenea, protocoalele adunărilor generale şi 

rapoartele de activitate erau înaintate în fiecare an Consistoriului gherlean. În anul 

1885, la cererea aceleiaşi instituţii, în adunările generale ale Reuniunii docenţilor 

din Maramureş au fost introduse prelegerile practice.  

În primii trei ani de la înfiinţare, şedinţele Reuniunii docenţilor greco-

catolici din Maramureş s-au desfăşurat în sala de şedinţe a comitatului, la începutul 

lunii iulie, înaintea cursurilor de învăţare a limbii maghiare, programate anual la 

Sighet de inspectorul şcolar comitatens Zágroczi Gyula. La adunarea generală a 

Reuniunii desfăşurată în Sighet, la 2 iulie 1886, au participat un număr de 25 

docenţi, iar 23 au absentat. În cadrul Reuniunii, dascălul Mihail Şerban din Săpânţa 

a prezentat dizertaţia cu tema „Despre curăţenie ca mijloc principal al sănătăţii”
34

. 

În ceea ce priveşte soluţiunile docenţiale, cei prezenţi s-au plâns de faptul că acestea 

nu se primesc la timp, cerându-se totodată majorarea acestora la 300 florini, atât cât 
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 Ibidem, dos. 76/1883, f. 4. 
31 

Ibidem, dos. 71/1882, f. 6. 
32

 Muzeul Judeţean de Istorie şi Arheologie Maramureş (în continuare, MJIAMM), Colecţia 

documente ecleziastice, cutia III, mapa 9, dos. 2, ff. 4-5. 
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prevedea legislaţia şcolară. A fost analizată modalitatea prin care creşterea 

renumeraţiei la cuantumul stabilit prin lege să fie suportată din fondurile proprii, 

pentru ca senatele şcolare să nu fie obligate să ceară ajutor de la stat, fapt ce atrăgea 

după sine pericolul transformării şcolilor confesionale în şcoli de stat
35

.  

În anul 1886 s-a luat hotărârea ca următoarele şedinţe anuale ale Reuniunii 

să se desfăşoare în locaţii diferite, fiind alese şcolile confesionale din parohiile 

vicariatului. În consecinţă, în anul 1887, la data de 12 mai, adunarea generală a 

dascălilor s-a desfăşurat în parohia vicarului, la Bârsana. Vicarul Mihail 

Kökényesdy (preşedintele Reuniunii) fiind grav bolnav nu a luat parte la adunare, 

aceasta fiind prezidată de către Tit Bud, vicepreşedintele Reuniunii. Deoarece au 

trecut trei ani de la alegerea oficialilor Reuniunii, desfăşurată la 16 noiembrie 1883, 

s-a hotărât să se aleagă din nou membrii comitetului de organizare. Componenţa 

acestuia a rămas aproape intactă, cu două excepţii – în locul dascălului Dumitru 

Costin, care a decedat, a fost desemnat dascălul Grigore Vlad din Glod, iar în locul 

lui George Bud care a optat pentru un post de dascăl la o şcoală de stat, a fost ales 

Ioachim Făt, capelan şi dascăl la Ieud. Adunarea generală a dascălilor maramureşeni 

s-a încheiat cu prezentarea dizertaţiei „Cum să se ţină examenul final”, de către 

dascălul Petru Bilţiu din Ieud, şi cu hotărârea ca următoarea adunare să se 

desfăşoare la Vişeul de Sus, „în joia ultimă a lunei mai 1888”
36

. 

Începând cu adunarea generală a învăţătorilor desfăşurată la Bârsana, la 12 

mai 1887, reuniunile vor prinde un contur organizatoric. Învăţătorii vor fi convocaţi 

cu o lună înainte, aducându-li-se la cunoştinţă atât data, cât şi locul adunării, care de 

altfel erau stabilite în adunarea desfăşurată în anul precedent. Prezenţa era 

obligatorie, dar în cazul unor motive personale serioase (îmbolnăviri grave, 

participarea în aceeaşi perioadă la examenele de „calificaţiune” desfăşurate la 

Gherla, lipsa „speselor de călătorie” din cauza opacităţii de care dădeau dovadă 

unele „dregătorii” comunale etc.), neparticiparea trebuind a fi adusă la cunoştinţa 

preşedintelui Reuniunii în cel mai scurt timp posibil. Dacă vreun dascăl absenta 

nemotivat, acesta trebuia să plătească o sancţiune pecuniară de 50 creiţari, care intra 

în fondul Reuniunii. Cu aproximativ două săptămâni înainte, atât parohul, cât şi 

dascălul şcolii confesionale, unde urma să se desfăşoare adunarea, erau îndemnaţi să 

facă pregătirile necesare pentru primirea în condiţii civilizate a membrilor 

Reuniunii. În acest sens, dascălului îi revenea sarcina de a igieniza sala de clasă şi 

clădirea şcolară, iar preotului de a organiza împreună cu credincioşii din parohie un 

prânz „barem cu două feluri de mâncare” pentru dascălii participanţi
37

. Adunarea 
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 Ibidem, cutia II, mapa 7, dos. 1, ff. 1-2. 
36

 Ibidem, dos. 2, ff. 3v-4r. 
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 Cheltuielile ocazionate de pregătirea acestei agape creştineşti se ridicau la aproximativ 20-
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începea în biserica din localitate, unde se asista la Sfânta Liturghie oficiată de 

preotul local pentru comemorarea dascălilor decedaţi, după care cei prezenţi se 

deplasau la localul de şcoală unde se desfăşura o lecţie practică susţinută de către 

docentele locului. Uneori se proceda la examinarea elevilor de către vicar şi 

protopopul locului, după care copiii erau lăsaţi să plece acasă.  

Adunarea propriu-zisă începea cu o rugăciune, cuvântul de deschidere al 

vicarului în care era menţionată importanţa educaţiei morale a copiilor şi citirea 

programului adunării. Acesta presupunea o anumită ordine: erau citite circularele 

episcopale şi consistoriale, se aduceau la cunoştinţă ultimele prevederi şcolare, se 

prezenta bugetul Reuniunii etc. Bugetul era format din cotizaţiile membrilor 

fondatori şi ordinari, dar şi din sancţiunile ce se încasau de la dascălii care 

absentaseră de la adunările generale anterioare. Ultimele puncte de pe ordinea de zi 

făceau referire la temele ce urmează a fi abordate în următoarea adunare generală, 

stabilindu-se atât locul, cât şi data următoarei adunări. Toate temele din program 

erau consemnate într-un proces verbal, ce purta denumirea de „protocol” al 

adunării, de notarul (secretarul) Reuniunii, acesta fiind înaintat Episcopiei de la 

Gherla pentru aprobare şi eventualele observaţii
38

.  

În urma decesului vicarului Mihail Kökényesdy, la 1 septembrie 1887, în 

cadrul adunării generale desfăşurată la Vişeul de Sus, la 31 mai 1888, a fost ales ca 

preşedinte a Reuniunii învăţătorilor greco-catolici români din Maramureş vicarul Tit 

Bud
39

. Din anul 1888 s-a instituit regula ca la fiecare adunare generală anuală să 

participe inclusiv preoţii ce slujeau în parohiile arondate tractului protopopesc în 

care se afla locaţia ce găzduia adunarea Reuniunii.  

În primii ani de la înfiinţare, fiecare membru al Reuniunii era obligat să 

plătească o taxă anuală de trei florini. În cadrul adunării generale desfăşurată la 

Strâmtura, la 31 mai 1889, luându-se în calcul atât situaţia materială precară a 

dascălilor maramureşeni, cât şi faptul că puţini dascăli reuşeau să-şi achite 

contribuţia anuală, s-a luat decizia ca, începând cu anul respectiv, taxa de membru 

al Reuniunii să fie de un florin. Tot în cadrul acestei adunări, dascălul Dumitru Chiş 

din Săliştea de Sus i-a propus profesorului Ioan Buşiţia să pregătească un manual de 

istorie naturală în care să fie cuprinse toate speciile de animale din Maramureş. De 

asemenea, fostul profesor al Preparandiei din Sighet a mai fost rugat ca în timpul 

vacanţelor şcolare să jertfească o săptămână din timpul său pentru a-i deprinde pe 

dascăli în tehnica împăierii păsărilor şi a animalelor
40

.  

La cele două propuneri ale dascălului amintit, din locuinţa sa din 

Sárospatak, la 19 mai 1890 profesorul Buşiţia a răspuns punctual. În privinţa 

                                                           
38

 După anul 1893, protocoalele Reuniunii vor fi imprimate la tipografia diecezană de la 

Gherla, fiind distribuite preoţilor şi docenţilor în cadrul adunărilor generale. 
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 MJIAMM, Colecţia documente ecleziastice, cutia II, mapa 7, dos. 3, f. 3r. 
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manualului de istorie naturală, care trebuia să cuprindă „trei împărăţii” (zoologia, 

botanica şi mineralogia) şi „icoane separate a acestor obiecte naturale, intercalate 

în text după moda mai nouă”, a afirmat că doreşte ca o comisie împuternicită de 

Reuniune să i se înfăţişeze pentru a discuta detaliile privitoare la conţinut şi 

condiţiile de tipărire a lucrării. În ceea ce priveşte instruirea învăţătorilor în 

„prepararea animalelor umplute”, a arătat că ideea este salutară şi realizabilă, 

deoarece în vara acelui an a fost pensionat, dar pentru păstrarea animalelor împăiate 

este absolut necesar ca fiecare şcoală confesională să fie dotată cu câte un dulap 

(„sicriu mare cu câteva table de sticlă în uşă”) pentru că „animalele umplute nu se 

pot conserva în praful şcolii, nici pe cuptorul învăţătorului”
41

. 

În anul 1889 au fost instituite două premii de cinci florini, acestea fiind 

acordate învăţătorilor care au prezentat cea mai bună dizertaţie pe o temă stabilită în 

adunarea anterioară şi pentru cei care au altoit cel mai mare număr de pomi 

fructiferi, prin practicarea pomiculturii dând naştere unor preocupări similare în 

rândul elevilor şi a sătenilor
42

. Unul dintre dascălii care s-au evidenţiat în această 

activitate a fost Dumitru Gherasim din Berbeşti, care a altoit peste 10.000 de pomi 

atât în Berbeşti, cât şi în comunele învecinate, decesul acestuia fiind adus la 

cunoştinţa dascălilor prezenţi la adunarea generală ţinută în Sat-Şugatag, la 19 mai 

1892
43

.  

Adunarea generală a Reuniunii învăţătorilor greco-catolici din Maramureş 

din anul 1890 s-a desfăşurat în Săliştea de Sus la data de 29 mai. Întrucât şcoala 

confesională fusese închisă anterior din cauza „morbului de vărsat”, prelegerea 

practică cu elevii nu a mai fost susţinută de dascălul Dumitru Chiş. În cadrul 

Reuniunii, dascălul din Săliştea de Sus a prezentat disertaţia cu titlul „Care ar fi 

modalitatea cea mai bună a conducerii poporului la prosperitatea materială”
44

.  

Începând cu anul 1892 au mai fost acordate premii în valoare de cinci 

florini dascălilor care au avut un aport semnificativ la organizarea celei mai bune 

şcoli „de repetiţie” din vicariat sau celor care au procurat „mai multe cărticele de 

citit, calendare, jurnale”, contribuind astfel la promovarea şi difuzarea ziarelor şi a 

cărţilor româneşti în rândul elevilor şi sătenilor
45

.  

                                                           
41

 Ibidem, cutia III, mapa 9, dos. 2, f. 1. 
42

 În privinţa premiului acordat pentru altoirea pomilor fructiferi mai erau menţionate 

următoarele: „respectivii care vor concurge la acest premiu vor avea de a aduce lista acelor 

poporeni în a căror grădini s-au altoit pomii, prevăzută fiind lista cu subscrierea antistiei 

comunale şi a parohului local”. Ibidem, cutia II, mapa 7, dos. 4, f. 4v.  
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 Ibidem, dos. 5, f. 3v. 
44

 Ibidem, cutia IV, mapa 4, dos. 13, ff. 1-7. 
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 În anul 1892, premiul de cinci florini pentru dascălul care a avut o contribuţie importantă 

la organizarea celei mai bune şcoli „de repetiţie” a fost acordat lui Auxenţiu Szabo din Sat-

Şugatag, iar cel pentru promovarea cărţilor româneşti dascălului Mihail Şerban din Săpânţa. 
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Revenind la premiul ce trebuia acordat dascălului care a altoit cel mai mare 

număr de pomi fructiferi, în anul 1892 competiţia a fost acerbă. Au depus „atestate 

oficioase” dascălul Nicolae Ciurcean din Poieni, care a altoit 814 pomi, şi dascălul 

Augustin Szabo din Năneşti, care a altoit 1.182 pomi, ultimul devenind câştigătorul 

premiului de cinci florini acordaţi de Reuniune. De altfel, făcând un bilanţ al 

activităţii de pomicultură desfăşurată în ultimii patru ani de către dascălii 

maramureşeni, Tit Bud, preşedintele Reuniunii, a menţionat faptul că, în vicariat, au 

fost altoiţi aproximativ 16.000 de pomi fructiferi
46

.  

Adunările generale ale Reuniunii au fost ocazii bune pentru învăţători de a 

semnala obstacolele şi neajunsurile cu care se confruntau în educarea copiilor. O 

chestiune adusă de multe ori în prim-plan a fost lipsa acută a manualelor şcolare şi 

lipsa unui difuzor unic de carte, fapt pentru care învăţătorii cereau forului ecleziastic 

de la Gherla să fie precizate manualele aprobate, în condiţiile în care multe manuale 

au fost interzise de guvernele maghiare, iar folosirea acestora atrăgea după sine 

sancţionarea învăţătorilor. De asemenea, dascălii se plângeau de indiferenţa şi 

imobilismul preoţilor-parohi şi a senatelor şcolare pentru achiziţionarea de manuale 

şcolare, motiv pentru care s-au făcut propuneri ca manualele pentru elevii săraci să 

fie cumpărate din fondurile parohiale („lada bisericii”)
47

. Au existat situaţii în care 

unii dascăli maramureşeni au venit cu diferite propuneri de manuale şcolare. De 

exemplu, în anul 1904 dascălul Dumitru Mihalyi din Budeşti a prezentat un proiect 

de manual geografic al Maramureşului cu titlul „O scurtă geografie a comitatului 

Maramureş”, redactat în limba maghiară, dar refuzat de Reuniune pe motiv că astfel 

de manuale există, făcându-i-se propunerea de a-l prezenta în limba română
48

.  

După cum s-a menţionat anterior, în cadrul fiecărei adunări generale a 

Reuniunii un dascăl trebuia să prezinte o comunicare. Temele alese erau variate, 

pentru cea mai bună comunicare oferindu-se un premiu, care iniţial a fost de cinci 

florini şi a ajuns, în anul 1893, la 20 de coroane. În cele ce urmează enumerăm 

câteva titluri ale comunicărilor susţinute: „Şcoala poporală ca şcoală de 

educaţiune”, prezentată de învăţătorul Dumitru Botiş din Hoteni în cadrul adunării 

generale de la Vişeul de Sus din 31 mai 1888; „Defectele creşterii casnice şi modul 

de a le coreja prin creştere şcolară”, prezentată de învăţătorul Petru Cupcea din 

Călineşti la adunarea generală desfăşurată în Sarasău la 25 mai 1893; „Despre 

chemarea învăţătorului şi despre însemnătatea şi demnitatea obiectului său”, 

prezentată de învăţătorul Ioan Şteţca din Onceşti în cadrul adunării generale 

desfăşurată în Budeşti la 30 mai 1895; „Importanţa ordinei şi a disciplinei în şcoala 

poporală, cauzele care împiedică susţinerea acestora şi modul cum se pot delătura 
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 Ibidem. 
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SJMMAN, Fond Protopopiatul greco-catolic Iza, dos. 128/1897, ff. 2, 8. 
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acelea”, temă prezentată din două perspective de către învăţătorii Gavriil Băieş din 

Botiza şi Petru Bel din Apşa de Mijloc
49

; „Ce să facă docintele ca să umble pruncii 

regulat la şcoală”, prezentată de învăţătorul Grigore Dunca din Ieud, premiată în 

cadrul adunării generale a Reuniunii desfăşurată la Apşa de Jos, în 13 mai 1897
50

; 

„Piedicile învăţământului în genere şi în Maramureş în specie”, prezentată de 

dascălul Petru Bilţiu din Ieud în cadrul adunării generale a Reuniunii ţinute în Şieu, 

la 11 mai 1899
51

; „Cultivarea simţului estetic în şcoala poporală”, prezentată de 

dascălul Dumitru Mihalyi din Budeşti în adunarea Reuniunii desfăşurată în Moisei, 

la 16 mai 1901
52

. 

Una dintre ramurile agriculturii, pomicultura, a fost intens promovată în 

epocă. Reuniunea a reprezentat o punte de legătură între şcoală şi viaţa economică a 

comunităţilor rurale. Sub conducerea vicarului Tit Bud, prin intermediul dascălilor, 

a fost iniţiată o amplă campanie de promovare a pomiculturii, această ramură 

economică fiind considerată o importantă sursă de venit pentru familiile de români 

din comitatul Maramureşului. Pentru stimularea dascălilor în vederea organizării 

unor grădini de pomărit în proximitatea şcolilor şi pentru a-i deprinde pe copii în 

îndeletnicirea de altoire a pomilor fructiferi atât în grădinile părinteşti, cât şi în cele 

ale sătenilor, în cadrul Reuniunii au fost instituite două premii, unul de cinci florini, 

introdus în anul 1892, şi celălalt de zece coroane, oferit de deputatul Petre Mihalyi, 

începând cu anul 1896. Pentru obţinerea acestor premii, fiecare dascăl trebuia să 

prezinte un „atestat oficios” redactat de parohul locului, din care să rezulte numărul 

pomilor altoiţi în grădina şcolii şi în gospodăriile localnicilor. Prezentăm numele 

unor dascăli care s-au numărat printre beneficiarii premiilor oferite anual: Mihail 

Şerban din Săpânţa, Gregoriu Ciurcean din Poieni, Mihail Covaciu din Cuhea, 

Vasile Rad din Văleni, Augustin Szabo din Năneşti sau Auxenţiu Szabo din Sat-

Şugatag
53

. Una dintre cele mai mari pepiniere de pomi fructiferi din Maramureş a 

fost constituită la Sat-Şugatag, prin intermediul acesteia punându-se la dispoziţia 

locuitorilor din satele apropiate peste 20.000 de pomi
54

, dascălul Auxenţiu Szabo 

                                                           
49 

Tema dizertaţiei a fost propusă încă din anul 1896. Dascălii amintiţi şi-au susţinut 

dizertaţiile în cadrul adunării generale a Reuniunii desfăşurată în Borşa, la şcoala 

confesională din „beneficiul superior”, la 28 mai 1896, împărţind premiul de 20 coroane. 

Ibidem, cutia II, mapa 7, dos. 9, f. 3r. 
50

 Disertaţiunea dascălului Grigore Dunca din Ieud a fost publicată de Ion Cârja şi Flavius 

Vida în studiul Şcoală şi societate în Maramureş la sfârşitul secolului al XIX-lea şi 

începutul secolului XX. O contribuţie documentară, în „Teologie şi istorie. In honorem pr. 

prof. univ. dr. Alexandru Moraru”, Cluj-Napoca, Editura Presa Universitară Clujeană, 2014. 
51

 MJIAMM, Colecţia documente ecleziastice, cutia II, mapa 7, dos. 12, f. 4v. 
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 Ibidem, dos. 14, ff. 10v-11r. 
53

 SJMMAN, Fond Protopopiatul greco-catolic Iza, dos. 128/1897, f. 8; Idem, Fond 

Protopopiatul greco-catolic Ieud, dos. 80/1906, f. 31v. 
54 

Alexandru Filipaşcu, Istoria Maramureşului, Baia Mare, Editura Gutinul, 1997, p. 219. 
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participând la cursurile şcolii de pomicultură desfăşurate în luna aprilie a anului 

1897 la Cluj-Mănăştur
55

. 

Vicarul Tit Bud, reprezentant de marcă al culturii maramureşene din toate 

timpurile, odată ajuns preşedinte al Reuniunii a însufleţit latura culturală a acestui 

organism format din dascăli. În anul 1888, în cadrul adunării generale de la Vişeul 

de Sus a recomandat ca fiecare învăţător să culeagă folclor din localitatea în care 

funcţionează. Îndemnul adresat dascălilor va fi reluat prin intermediul circularei 

vicariale din 12 decembrie 1888: „A se coaduna şi tipări doinele şi cântările 

poporale din Maramureş ca astfel să se păstreze şi pentru viitor. Drept aceea am 

onoarea a te recerca să coaduni de la popor şi din gura poporului, să le descrii şi 

să le trimiţi subscrisului: doinele, chiuiturile, cântările diverse, baladele, poveştile 

poporale, satirele, colindele, cântările la morţi, versurile vrăjitoarelor şi a 

descântătoarelor, cântările la nuntă, adică tot ce povesteşte, cântă şi glăsuieşte 

poporul. Acestea apoi revăzându-se de una comisiune se vor da sub tipar sub 

numele Reuniunii docenţilor români din Maramureş, tipărindu-se în fruntea opului 

numele tuturor care au conlucrat la editarea opului”
56

. Rezultatul acestei iniţiative 

se va materializa în anul 1908, prin publicarea de către Tit Bud a volumului Poezii 

populare din Maramureş, sub egida Academiei Române. 

Alături de premiul acordat pentru pomicultură, în anul 1897 deputatul Petre 

Mihalyi a instituit un alt premiu de cinci coroane pentru dascălul care va scrie cea 

mai bună monografie sătească. La recomandarea vicarului Tit Bud, premiul va fi 

depus în „cassa” Reuniunii, dar ideea va fi abandonată, deoarece se afla în curs de 

publicare o amplă lucrare monografică a comitatului Maramureşului la care 

colabora şi „zelosul bărbat” dr. Ioan Mihalyi, fratele deputatului maramureşean, în 

cadrul acesteia urmând a fi incluse numeroase date referitoare la trecutul comunelor 

maramureşene
57

. De altfel, în 1902, Petre Mihalyi a donat Reuniunii un număr de 

patru exemplare din lucrarea Diplome maramureşene, editată de dr. Ioan Mihalyi, 

premiind pe această cale pe cei mai destoinici învăţători pomicultori
58

. Iniţiativa 

deputatului român din 1897 va fi reluată sub o altă formă de Tit Bud, care în 

adunarea generală din 1908 a propus ca fiecare dascăl să realizeze un scurt istoric al 

şcolii din localitatea în care funcţiona. În acest sens, vicarul îi sfătuia pe învăţători: 

„Sub decursul serilor lungi de iarnă, veţi putea scrie acel istoric, [după] care o 

comisiune aleasă de dumneavoastră o va cenzura şi pregăti pentru tipar”
59

. 
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MJIAMM, Colecţia documente ecleziastice, cutia II, mapa 7, dos. 10, ff. 5r-6r. 
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 Ibidem, cutia III, mapa 1, dos. 1, f. 10. 
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 Ibidem, cutia II, mapa 7, dos. 10, f. 6v. 
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 Au fost premiaţi dascălii Mihail Şerban din Săpânţa, Vasile Doroş din Breb, Auxenţiu 

Szabo din Sat-Şugatag şi Vasile Rad din Văleni. Ibidem, dos. 15, f. 3v. 
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Pentru promovarea unei mişcări corale şi a învăţământului muzical, a fost 

instituit un premiu în valoare de zece coroane pentru dascălul care va pune bazele 

celui mai bun cor şcolar din Maramureş. În anul 1897, acest premiu a fost acordat 

dascălului Dionisie Vereş din Apşa de Jos, al cărui cor de elevi a intonat cântece 

bisericeşti după partitură în cadrul Sfintei Liturghii care s-a oficiat înaintea adunării 

generale desfăşurată în Apşa de Jos la 13 mai 1897
60

. În anul 1898, premiul a fost 

împărţit între dascălii Augustin Szabo din Năneşti şi Mihail Kovacs din 

Hărniceşti
61

. De altfel, pornindu-se de la necesitatea de a avea dascăli cu pregătire 

muzicală, Reuniunea a recomandat autorităţilor diecezane ca în Preparandia de la 

Gherla să se pună accent pe învăţarea notelor muzicale, să se dispună „compunerea 

cântărilor bisericeşti pe note pe două voci” şi să se introducă în manualele şcolare 

câteva lecţii de teorie muzicală după care elevii să înveţe cântările bisericeşti, 

acestea ulterior generalizându-se în rândul poporului
62.

 Această idee va fi pusă în 

practică pe plan local, prin înfiinţarea în anul 1906 a unui curs de iniţiere în muzică 

corală în timpul vacanţelor de vară. Instructor a fost Petru Pop, învăţător în Sighet şi 

„cântăreţ de frunte”, acesta învăţându-i pe dascălii participanţi notele muzicale şi 

instruindu-i în vederea înfiinţării corurilor populare
63

.  

O altă direcţie de activitate încurajată de Reuniunea învăţătorilor greco-

catolici din Maramureş a fost arta populară, în special ţesutul covoarelor de lână, 

aflate la mare căutare în străinătate şi o posibilă sursă de venit substanţială. Pentru 

formarea acestor deprinderi, la Sighet, a fost înfiinţată o şcoală de ţesut în care au 

fost iniţiate multe tinere din satele Maramureşului
64

. Lucrul de mână şi obiectele de 

arta populară confecţionate de către fetele tinere, în anul 1899 au făcut obiectul unor 

expoziţii organizate la şcolile confesionale din Breb şi Budeşti
65

. 

După cum am amintit deja, dascălii maramureşeni au fost implicaţi în 

activităţi de difuzare şi promovare a cărţilor şi periodicelor româneşti în satele în 

care funcţionau. Pentru acest tip de activitate, Reuniunea a instituit un premiu anual 

de zece coroane. În numeroase şcoli din vicariat au fost înfiinţate biblioteci, unele 

dintre acestea fiind apreciate în cadrul adunărilor generale, aşa cum a fost cazul 

celei din Săpânţa. În anul 1903, prin donaţia de aproximativ 200 de volume făcută 

de vicarul Tit Bud au fost puse bazele bibliotecii Reuniunii, care va funcţiona în 

şcoala greco-catolică română din Sighet. Anunţul referitor la înfiinţarea bibliotecii 

va fi urmat de un apel lansat de vicar către preoţii, dascălii şi „intelighenţia” din 
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 SJMMAN, Fond Protopopiatul greco-catolic Iza, dos. 137/1899, f. 5v. 
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Maramureş ca să doneze „opuri din sfera pedagogiei şi a altor ramuri de ştiinţă 

folositoare învăţătorilor”
66

.  

Reuniunea învăţătorilor greco-catolici din Maramureş s-a implicat şi în 

acţiuni cu caracter filantropic şi umanitar. A organizat colecte de alimente şi bunuri 

necesare întreţinerii elevilor din convictul Asociaţiunii pentru cultura poporului 

român din Maramureş, în paralel cu contribuţia de un florin pe care fiecare dascăl 

era dator să o plătească anual la fondul aceleiaşi asociaţii culturale. De asemenea, a 

ajutat pe dascălii aflaţi în situaţii dificile, aşa cum a fost cazul învăţătorului Ioan 

Mihalyi din „beneficiul inferior” al Borşei, ale cărui bunuri personale au fost 

mistuite de incendiul care a cuprins şcoala la care preda
67

.  

Reconstituirea activităţii Reuniunii învăţătorilor greco-catolici din 

Maramureş a fost realizată pe baza informaţiilor documentare prelucrate din 

fondurile de arhivă. Pe baza acestora, emitem ipoteza că activitatea Reuniunii s-ar fi 

încheiat în anul 1905, ultima adunare generală a dascălilor maramureşeni 

desfăşurându-se la 11 mai, în edificiul şcolii confesionale din Petrova. 
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